


خلفية المنتدى
حول  المالي  الاستقرار  على  كبيرة  مخاطر  ويفرض   

ً
حقيقيا  

ً
تهديدا يشكل  المناخ  تغيّر  أصبح 

العالم. فمن تزايد تواتر الأحداث المناخية المتطرفة إلى التأثيرات الطويلة الأجل على سلاسل التوريد العالمية، 
بدأ القطاع المالي يدرك أهمية إدارة هذه المخاطر بشكل استباقي والعمل على التخفيف من حدتها، وأصبح دمج مخاطر 
 لتحقيق المرونة والاستدامة. من جهة أخرى، بدأ القطاع المالي 

ً
 ضروريا

ً
المناخ في النماذج المالية والاستراتيجيات الاستثمارية أمرا

ESG. وأصبحت نلك العوامل، إلى جانب اعتبارات المخاطر المناخية، حاسمة في  يُدرك أهمية العوامل البيئية والاجتماعية والحوكمة 
صناعة الخدمات المالية، حيث بدأت تؤثر على قرارات الاستثمار وإدارة المخاطر والامتثال التنظيمي وحوكمة الشركات. وتدفع الأهمية 
المتزايدة للتمويل المستدام بالحاجة إلى فهم شامل لكيفية تأثير المخاطر البيئية والاجتماعية والحوكمة والمخاطر المناخية على الخدمات 
المناخية، اعتبارات هامشية. بل أصبحت جزءا لا  إلى جانب المخاطر  البيئية والاجتماعية والحوكمة،  العوامل  المالية، بحيث لم تعد 

يتجزأ من عمليات صنع القرار الاستراتيجي داخل المصارف والمؤسسات المالية. 

وبما أن المصارف والمؤسسات المالية تتمتع بمكانة فريدة تؤهلها لدفع عملية التحول إلى اقتصاد أكثر استدامة ومرونة، فمن خلال دمج 
المعايير البيئية والاجتماعية والحوكمة في ممارسات الإقراض والاستثمار وإدارة المخاطر، فإنه يمكنها تحفيز ممارسات الأعمال المستدامة 
عدّ منتجات التمويل المستدام، مثل السندات الخضراء، والقروض المرتبطة بالجوانب البيئية والاجتماعية 

ُ
والابتكار. وفي هذا المجال، ت

والحوكمة، وصناديق الاستثمار التي تركز على الاستدامة، أمثلة على كيفية دعم هذا التحول. وبالتوازي، فإن المشهد التنظيمي يتطور 
بسرعة، مع إدخال متطلبات ومبادئ توجيهية جديدة لضمان قيام المؤسسات المالية بمعالجة المخاطر البيئية والاجتماعية والحوكمة 
والمناخ بشكل مناسب. وبدأت الهيئات التنظيمية تدرك الأهمية النظامية لهذه العوامل وتقوم بتنفيذ أطر العمل التي تعزز المزيد من 

الإفصاح وتقييم المخاطر وممارسات الإدارة. 

ومع ذلك، فإن مسار التكامل الفعال بين التمويل والقضايا البيئية والاجتماعية والحوكمة وادماج مخاطر المناخ لا يخلو من التحديات، 
يسعى  لذلك،  والمساءلة.  بالشفافية  والالتزام  قوية،  وتحليلات  وبيانات  الأمر،  عليها  ينطوي  التي  للتعقيدات   

ً
شاملا  

ً
فهما يتطلب  فهو 

في  المالية،  في الخدمات  المناخ  البيئية والاجتماعية والحوكمة ومخاطر  المعايير  تنفيذ  الى عقد منتدى بعنوان  العربية  اتحاد المصارف 
للأطر  الفعال  التنفيذ  كيفية  على  للاضاءة  المستوى  عالية  منصة  توفير  يهدف   ،2024 آب/أغسطس  و13   12 يوميّ  الاردن،   - عمان 
المنتدى ممثلين  في قرارات الاستثمار والتمويل. وسوف يجمع هذا  ادماجها  المناخية وكيفية  البيئية والاجتماعية والحوكمة والمخاطر 
عن القطاع المصرفي والجهات الرقابية والتنظيمية وخبراء لمناقشة الاستراتيجيات والتحديات وأفضل الممارسات لتنفيذ أطر الحوكمة 

البيئية والاجتماعية والحوكمة ومخاطر المناخ.



أهداف المنتدى

• فهم أهمية ادماج المخاطر البيئية والاجتماعية والحوكمة وتحديات المناخ في الخدمات المالية.
• استكشاف استراتيجيات فعالة لدمج الاعتبارات البيئية والاجتماعية والحوكمة ومخاطر المناخ في عمليات صنع القرار المالي.

• تحديد التحديات والفرص المرتبطة بتنفيذ المخاطر البيئية والاجتماعية والحوكمة والمناخ.
• تبادل أفضل الممارسات من المؤسسات المالية الرائدة.

• تعزيز التعاون وتبادل المعرفة بين أصحاب المصلحة في القطاع المالي.

   الموضوعات المطروحة

•  دمج المخاطر البيئية والاجتماعية والحوكمة والمخاطر المناخية في عملية صنع القرار المالي وعمليات إدارة المخاطر.
• إضاءة على التشريعات المتعلقة بالمخاطر البيئية والاجتماعية والحوكمة والمناخ في الخدمات المالية.

• أفضل الممارسات لإعداد التقارير والإفصاح عن الحوكمة البيئية والاجتماعية وحوكمة الشركات.
• طرق ادماج المخاطر المناخية في أطر إدارة المخاطر التقليدية.

• منتجات وابتكارات التمويل المستدام وتطوير منتجات مالية خضراء 
  )مثل السندات الخضراء والقروض المستدامة والمشتقات المالية(.

• تعزيز ممارسات حوكمة الشركات لدعم أهداف الاستدامة.



إتحاد المصارف العربية

 المركز الرئي�سي: 

بيروت - الجمهورية اللبنانية :  ص.ب. 2416-11 رياض الصلح 2110 1107
                   - هاتف: 961-1-364881/5/7+      961-1-377800+        

                                   - فاكس:961-1-364955+      961-1-364952+    
E-mails: uab-conferences@uabonline.org   Booking online: www.uabonline.org

المكاتب الإقليمية:
الخرطوم - جمهورية السودان:  ص.ب. )12597(  -  هاتف وفاكس: 249-183-781742+               

       
عمّان - المملكة الأردنية الهاشمية : ص.ب. )942100(  عمّان    )11194( الأردن   -   هاتف: 962-6-5677234/5+       

                                                                           - فاكس: 962-6-5688854+

القاهرة - جمهورية مصر العربية: 19 شارع البطل أحمد عبد العزيز -الدور الثاني، شقة )11( - المهندسين - الجيزة
             - هاتف:33034442-202+  33023762-202+  -  فاكس:202-33440297+

تونس - الجمهورية التونسية:  شارع خير الدين باشا- حي النسيم – ص.ب. 1002/45 تونس البلفيدير -  مبنى البيت المصرفي 
             - هاتف:908083-71-216+     - فاكس:216-71-951419+  

(، برج الفردان
ً
الرياض - المملكة العربية السعودية:  تقاطع طريق الملك فهد مع طريق الأمير محمد بن عبد العزيز )التحلية سابقا





BACKGROUND

Climate change has become a real threat, posing significant risks to financial stability 
worldwide. From the increasing frequency of extreme weather events to long-term impacts 

on global supply chains, the financial sector is starting to understand the importance of proactively 
managing and mitigating these risks. Integrating climate risks into financial models and investment strategies 

has become essential for resilience and sustainability. Moreover, the financial sector is recognizing the importance 
of Environmental, Social, and Governance (ESG) factors. These factors, alongside climate risk considerations, have 
become crucial in the financial services industry, influencing investment decisions, risk management, regulatory 
compliance, and corporate governance. The growing significance of sustainable finance underscores the need for a 
comprehensive understanding of how ESG factors and climate risks affect financial services. ESG factors, along with 
climate risks, are no longer peripheral considerations but are integral to strategic decision-making within banks and 
financial institutions.

Given that banks and financial institutions are uniquely positioned to drive the transition to a more sustainable and 
resilient economy, they can promote sustainable business practices and innovation by incorporating ESG standards 
into lending, investment, and risk management practices. Sustainable finance products, such as green bonds, ESG-
linked loans, and sustainability-focused investment funds, are examples of how this transition can be supported. 
Simultaneously, the regulatory landscape is rapidly evolving, with new requirements and guidelines to ensure financial 
institutions appropriately address ESG and climate risks. Regulators are recognizing the systemic importance of these 
factors and are implementing frameworks that enhance disclosure, risk assessment, and management practices.

However, the path to effectively integrating finance with ESG considerations and climate risks is not without challenges. 
It requires a thorough understanding of the complexities involved, robust data and analytics, and a commitment 
to transparency and accountability. Therefore, the Union of Arab Banks aims to hold a forum titled «Implementing 
Environmental, Social, and Governance Standards and Climate Risks in Financial Services» in Amman, Jordan, on 
July 2024 ,30-29. The forum aims to provide a high-level platform to highlight the effective implementation of ESG and 
climate risk frameworks and their integration into investment and financing decisions. This forum will bring together 
representatives from the banking sector, regulatory bodies, and experts to discuss strategies, challenges, and best 
practices for implementing ESG and climate risk governance frameworks.



FORUM OBJECTIVES

• Understand the importance of integrating ESG risks and climate challenges into financial services.
• Explore effective strategies for incorporating ESG considerations and climate risks into financial 
  decision-making processes.
• Identify challenges and opportunities associated with implementing ESG and climate risks.
• Share best practices from leading financial institutions.
• Enhance collaboration and knowledge exchange among stakeholders in the financial sector.

Discussion Topics

• Integrating ESG and climate risks into financial decision-making and risk management processes.
• Highlighting regulations related to ESG and climate risks in financial services.
• Best practices for ESG and corporate governance reporting and disclosure.
• Methods for incorporating climate risks into traditional risk management frameworks.
• Sustainable finance products and innovations, including the development of green financial products
   (e.g., green bonds, sustainable loans, and financial derivatives).
• Enhancing corporate governance practices to support sustainability goals.


